

Madah Sukma:

GEMA RASA DI HARI RAYA....!

Al-Adīb Johari Ahmad penulis makalah ini yang juga buah penanya sentiasa menghiasi majalah “Qalam” ialah seorang pelajar Melayu yang masih melanjutkan pelajarannya di al-Ma‘had al-Mahmūd -Kedah. Pemuda-pemuda berjiwa Islam yang seperti beliau inilah yang sangat-sangat dihajati oleh masyarakat pada hari ini. –P.Q.

(oleh Johari Ahmad)



Pagi-pagi benar pada 1 Syawal tahun ini saya sudah bangun. Ibu menggerakkan saya dan katanya: suara takbir sudahlah beralun di angkasa.

Saya lempar selimut ke tepi, saya kemaskan tilam dan bantal. Saya tafakur termenung sejurus, dan dari arah masjid Zāhar- masjid Raja di Langkasuka tanah air saya yang indah permai ini beralunlah suara takbir:

Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar wa lillāh al-ḥamd.

Tuhan yang Maha Besar, Tuhan yang Maha Besar, Tuhan yang Maha Besar,

Tuhan Maha Besar, dan bagi Allahlah segala pujian!

Terkejut saya- dan saya ikutilah takbir itu. Tersentak saya dan terbukalah hati.

Darah ini pun mengalirlah meresap ke dalam otak saraf, membawa seribu macam perasaan yang saya sendiri tak dapat menamakannya, dan sebagai “kuntum muda” yang didendangkan oleh Iqbal dengan sajaknya “Harapanku Pada Kau” terbukalah jiwa saya saat itu, dan gema takbir tadi menyelinap-meresap ke dalam hati, bagi darah dengan daging, ia sudahlah berada di dalam lipatan jantungku.

Saya ikuti takbir itu- saya tertarik sekuat-kuat hati, tetapi dengan suara batin:

Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar

Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar wa lillāh al-ḥamd!

Tuhan! Engkau Maha Besar.

Tuhan! Engkau Maha Agung.

Tuhan! Engkau Maha Gagah.

Tuhan! Engkau Maha Perkasa.

Tuhan! Engkau Maha Terpuji, Engkaulah berhak menerima kepujian, Kamal dan Jalal.

Ibu menyediakan makanan, ku minum seteguk air, ku jemput sedikit makanan.

Dan sebagai putera manja saya hampiri ibu. Saya peluk dia, dan bergetarlah suara hati:

Ibu! Maafkan daku, seluruh dosaku denganmu, dan aku banyak berdosa padamu!

Dan laksana pahlawan muda saya dekatilah ayah, saya eratkan tangannya, dan berkata:

Ayah! Maafkan saya, dan berdoalah di hari bahagia!

*

Suara takbir bergema lagi, dan bilal berseru lagi:

Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar!

Tuhan Maha Besar, Maha Agung, Maha Perkasa.

Marilah pada kemenangan! Haiya alā al-falāḥ.

Marilah pada kebaikan! Haiya alā al-ṣalāḥ.

Tidak sedar saya di mana ku berada, di lorong mana ku lalui, dan tiba-tiba ku berada di suatu ruang besar di mana ribuan manusia pula sebagai aku turut bertakbir:

Allāhuakbar, Allāhuakbar, Allāhuakbar!

Seorang datang dan bertakbir, dua datang dan bertakbir,
tiga datang dan bertakbir, sepuluh datang dan bertakbir,
dan demikianlah kawasan rahar ini penuh sesak dengan
manusia, bergemalah suara takbir, dan sebagai guruh
sekali-kali memecahkan suasana.

Demikianlah umat Muhammad berhari raya!

Demikianlah jiwa yang dikehendaki Muhammad!

Demikianlah gema revolusi jiwa- cetusan Rasul itu!

Semua muka manusia bercahaya.

Semua kaki berderap bunyi.

Semua jiwa tangkas belaka!

Demikianlah saya saksi sepintas lalu seluruh keadaan sepagi
ini dan sebagai umat Muhammad saya pun turutlah tersenyum,
senyum mesra- kasih bermanja.

Saya lakukan suruhan agama, bersembahyang, bertafakur,
dan bersalam-salaman.....!

Allāhuakbar; Allāhuakbar; Allāhuakbar !

*

Tetapi demi kakiku melangkah keluar, hilanglah perasaan
yang tak reda-redanya selama ini, hilanglah gembira. Kecuali
gema *Allāhuakbar* yang masih tinggal berbekas.

Ku perhati di sekeliling- ku perhati itu mereka

terlantar mereka golonganku sendiri mereka

si fakir miskin!

Ku perhati baju mereka- sederhana bentuknya,

ku bezakan dengan orang lain- si gagah itu,

cantik dan perkasa!

Ku perhati matanya- kurus mendalam, kelopak

matanya tidaklah bercahaya, tetapi merah berkabur!

Ku perhati pipi- cengkung-isinya tidak

tebal gebu, tetapi kempis dan berisi!

Ku perhati leher-tidaklah bulat- sedang

sepatutnya leher haruslah bulat dan berisi!

Ku renung dadanya- tulang rangkanya ternyata –sedang

keadaannya haruslah bersalut dengan daging!

Dan akhirnya ku layangkan mataku ke perut anaknya-
yang kebetulan berada di sampingnya- Duhai, sedihnya hati,
buncit! Tetapi bukan kerana kenyang dengan makanan kecuali
penuh dengan cacing kerawit...!

Anaknya tidak berkasut, tidak juga berbaju
cantik, seluarnya seluar lama, bajunya baju using, dan
songkoknya sudahlah lapuk. Duhai- sedih hatiku,
itu mereka menadah tangan, al-salāmu ‘alaikum encik, minta
sedekah encik, hari baik bulan baik encik!

Tetapi Tuhanku, tidak seorang ingin memberi,
kecuali angkatan seperti aku pula, angkatan sederhana,
angkatan miskin! Meradanglah hatiku, berontaklah jiwaku,
melihat keadaan begini sewenang lalu.

Bohong! Kata hatiku- berdusta manusia Islam hari
ini. Berdustalah mereka dengan Tuhannya, berdustalah mereka
dengan Rasulnya. (Tuhan menegaskan: *Ara ayta al-ladhī yukadhdhibu
bi al-dīn- fadhlika al-ladhī yadu‘u al-ya‘īm, wa lā yaḥuḍḍu ‘alā ṭ‘āmi
al-miskīn*).

Berdusta! Puasa “Menanamkan rasa insaf, tetapi
mereka tidak insaf.

Berdusta! Takbir mengajar ertinya “Persatuan” tetapi
ini hanya perpecahan.

Berdusta! Islam mengajar pengorbanan tetapi ini
“kebakhilan”.

Dan wahai seluruh umat Islam, engkau berdusta dengan
Tuhanmu!

Wahai seluruh mereka yang mendakwa dirinya pengikut
Muhammad- berdustalah engkau dengan Muhammad Rasulmu!
Muhammad menghulurkan tangannya di Hari Raya- tetapi
kamu menyimpan tangan dalam sakumu!

Dan Islam mengharamkan kemiskinan- sedang kamu
menyaksi kemiskinan dari saudaramu ini
bermaharajalela di hadapan matamu sendiri!

Dan kawanku- Marilah ku bawakan kamu ke situ,
di tengah-tengah medan seindah itu, engkau perhatilah “gelas”

apa itu kawan, berisi air merah, dan itu botol
apa kawan tertulis “arak” di atasnya, bercap pokok
kelapa dan kepala singa?

Ah kawan kamu malu untuk berterus terang denganku,
kau takut memberi bunis (hukum pasti) kepada orang
ini, aku berkata:- Inilah manusia menapak terhadap
ajaran agamanya, botol arak ditonggangnya, sedang baharu
sekejap ini keluar masjid, tak mengapa katanya setahun
sekali minum arak di Hari Raya!

Kemudian dengarlah kawan dia tertawa berdekeh-dekah, dia
takbur, hilanglah akalinya, dan gilalah dia!

Marilah kita tinjau sedikit lagi, lihatlah ke dalam
itu sedikit, siapa itu kawan?

Cantik! Dia bertelanjang dan dia tersenyum manis
ketika pipinya dicium orang, sedang lelaki di sisinya itu
adalah orang yang duduk bertakbir denganku sepagi tadi.
Perhatikanlah, pandai benar dia bawa perempuan itu. Bersama-sama
dengan alun muzik dia menari, dipeluknya perempuan itu,
dan tinggallah mereka dalam arus “mimpi bahagia” di saat-saat
hening, ketika sepi di malam Hari Raya ini.

Tak cukup setakat itu, mariku bawa kau lagi,
marilah kita meninjau ke gedung-gedung besar, perhatikan di tengah-tengah
ruang itu, daun apa itu teman, kertas apa itu,
mereka orang-orang yang kacak, tinggi-tinggi, gemuk-gemuk, dan
cukup beraksi, wangnya bersepah, dan mereka berjudi,
sedang mereka ber‘Aydilfitri di pagi tadi.

Dusta! Dustalah umat Muhammad terhadap agamanya!

*

Aku letih berjalan dan kembalilah ke rumahku,
ingin aku berehat-rehat sekejap waktu ingin aku bermain.
Bergurau senda dengan adik-adik dan keluargaku dan
kalau boleh ingin mendengar lagu-lagu Melayu asli yang
dipancarkan oleh radio Jakarta dari Orkest
“Bukit Siguntang”- atau membaca buku-buku, majalah-majalah,

baharu yang ku beli tetapi-sebagai benda yang tak dapat
ditahan-tahan menerawanglah kembali kejadian-kejadian lama di benak
kepalaku, kejadian-kejadian ini sebenarnya telahku saksi semenjak
aku masih kecil lagi dan hingga aku besar keadaan ini
masih tetapi terjadi di dalam masyarakat daerahku, kataku:

Bagaimana pulalah pada tahun ini sikap ulama ku,
sikap tuan-tuan Haji, dan daya tok-tok Lebai.

Tentulah banyak berasa fitrahnya, walaupun sebenarnya fitrah
itu tak berhak mereka menerima, fitrah adalah kepunyaan
golongan miskin! Dan orang dari golongan inilah yang berhak!
Dan sebagai tahun sudah Tok-tok Haji dan Pak Lebai
yang dianggap oleh orang-orang desa sebagai manusia suci
itu tentulah berasa bangga lagi tahun ini kalau banyak
anak-anak gadis, janda-janda dan orang-orang desa datang
berjabat tangan dan mencium tangannya, tentulah jubah besar
meleret-leret rata jalan, serban lama yang sudah lapuk keluar
berjela-jela lagi dan orang ramai pun berbisiklah
perlahan-lahan:- “Hai! Baik-baik itu tuan Alim kita”!!!

Ku belok! Pekak- kataku. Ulama palsu, dan Islam
tidaklah mengizinkan jumud semacam ini bermaharajalela!
“Tradisi-tradisi cium tangan di Hari Raya bongkok-bongkok di waktu
berjalan, pejam-pejam mata sebagai kucing kurap di ceruk
dapur. Pura-pura berbuat “warak” sedang hati palsu adalah
suatu noda yang amat besar yang mengenai kesucian Islam
oleh ulama jumud ini.”

Dan bukan setakat itu pula keadaan dari perasaan
ini mendesak, mencetus, tetapi pula soal-soal yang lebih besar
tetapi ada sangkut pautnya dengan umat Muhammad di dalam dasar
persaudaraan mereka.

Bertanyalah hatiku:

Bagaimana gerangan umat Islam di lain-lain negeri
ber-Hari Raya. Bagaimana gerangan umat Islam di bumi
Diponegoro, Imam Bunjul berhari raya, demi sesaat

(sambungan pada muka 32)

-sambungan dari muka 12

mereka menghadapi pemilihan umum yang akan menentukan menang atau terbuang. Bentuk dan corak negaranya?

Bagaimana gerangan “al-Ikhwān” di Lembah Nil,
sedang mereka dihentam habis-

habisan? Bagaimana gerangan “Tanah Suci- Baitul Maqdis”
Saudara kita di sana, sedang darah mengalir lagi
-membangir lagi!

Bagaimana gerangan “saudara Muslim di Gajah Putih
sedang mereka jauh terpencil? Dan bagaimana
Lubnan, Iraq, Yaman, Pakistan, dan kota
suci Baitullah al-Harām??

Berkatalah hatiku sendiri:

Ribuan juta umat Muhammad terpancar-pancar di dunia ini,
tetapi antara satu sama lain adalah terpisah. Sedangkan
pada mulanya mereka hanya satu!

Ribuan mereka yang miskin dan lapar pada hal mereka
dahulunya kenyang.

Ribuan mereka yang tidak berumahtangga- sedang dahulu
kota-kota dunia ini kepunyaan mereka belaka.

Ribuan mereka pula- demi dengan nasibnya tersendiri.

Dan sesaat di hari yang mulia ini mereka semua
bersembahyang, bertakbir, walaupun cara ibadat sembahyang
dan gema takbir itu hanya satu tetapi pada hakikatnya
mereka sudahlah berpecah belah.

Suara takbir tidaklah merupakan suara yang satu
lagi, tetapi berpecah-pecah dibawa angin walaupun bilangan
mereka besar, namun kekuatan tiadalah ada, besar di dalam
bilangan, kecil dalam persatuan, besar dalam namanya, tetapi
halus di dalam pengorbanannya.

Kalau yang satu ini sakit, yang satu ini tidaklah
tahu, kalau yang satu lemah, yang lain itu tidaklah ketahui,
dan kalau yang satu ini terjajah yang lain itu
menganggap sepi semata.

Mereka beragama satu, iaitu agama Islam, Tuhan

mereka pun satu iaitu: Allah, Nabi pun satu iaitu

Muhammad dan kiblat di mana mereka bersujud pun satu iaitu

Ka'bah al-Mu'azamah tetapi sayang mereka tidak kenal mengenali
tidak cinta mencintai, tidak mahu menghadapi dunia dan
sejarah kehidupan ini dengan satu azam dan nasib
yang sama.

Dahulu semasa mereka berdaulat persoalan hidup
mereka hanyalah satu: iaitu melaksanakan diri supaya
menjadi umat Muhammad yang kuat dan gagah perkasa di dunia
dan beroleh bahagia di akhirat. Tetapi sekarang persoalan
yang satu itu sudahlah mereka tinggalkan, mereka beraksi
sendiri, pengaruh “perseorangan” sudahlah menjalar
ke dalam jiwa mereka, sedang dahulu mereka tidak kenal
erti “perseorangan” itu.

Mereka adalah satu golongan yang banyak bilangannya di dunia
hari ini, tetapi pada hakikatnya mereka lemah, dan inilah
akibat daripada luputnya rasa persatuan dan hilangnya rasa
persaudaraan/

[Catitan: Tulisan ini ditulis semasa sekolah
saya al-Ma'had al-Mahmūd al-Warsitār cuti kerana bulan
Ramadhan al-Mubārah yang sekaranglah kalau diizin Tuhan
tersiar dalam Qalam ini]

Pesan dari sekarang

Sudah siap

‘Umar Ibnu al-Khaṭṭāb

(oleh Abdullah Basmeh)

(Penggah ketiga)

Senaskah \$1.20

Pos 10 sen

Qalam, 356-8, Geylang Rd., Singapore 14.
